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  Protokol 

6. områdegruppebestyrelsesmøde 
den 19. september og 20.september 2023 

på Plaza Hotel i Odense 
 

Deltagere: Mikkel Channo Jessen, Susanne Bjørn Jensen, Dennis 
Desezar, Morten Andersen, Benny Christensen, Maria Vegeberg, Peter 
Mayer, Bo M. Sørensen, Bo Willestofte, Lone Flak, Charlotte Flak Jo-
hansen, Dan Kreutzfeldt, Jørgen Maach 
 
Afbud:   
 
Referent: Susanne Bjørn Jensen/Charlotte Flak 
Ordstyrer: Mikkel Channo Jessen 
 
Susanne Bjørn Jensen sygemeldt fra den 20. september 
 
Dagsorden:  

 
1. Mødets åbning 

2. Godkendelse af protokol fra 5. Områdegruppebestyrelsesmøde 

den 10 og 11 maj 2023 

3. Aktivitetsliste 

4. Beretning fra Områdegruppen  

5. Beretning fra udvalg og arbejdsgrupper. 

6. Økonomi 

7. Sager til behandling, fordeling af opgaverne i TPO/TR-timer. 

8. Tema: Arbejdstidsreglerne og måske besøg fra DJ 

9. Meddelelser fra lokalgrupperne 

10. Kommende møder 

11.  Eventuelt og evaluering af mødet  
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l. Mødets åbning 

Mundtlig beretning fra daglig ledelse 

2. Godkendelse af protokol/protokoller 
Godkendelse af protokol fra 5. Områdegruppebestyrelses 
møde den 10 og 11 maj 2023. Protokollen godkendt og lig-
ger på TPO’s hjemmeside 

 
3.  Aktivitetsliste 

Vedhæftet mødematerialet til bestyrelsen 
 
4 Beretning fra Områdegruppen: 
  
4.1 Områdegruppen 
   
Den nye arbejdstidsaftale fylder meget i bestyrelsen og det er først nu 
muligt at mødes til mødet og drøfte aftalen, selvom det snart er tre 
måneder siden aftalens indgåelse. Det er naturligvis utilfredsstillende, 
men det har ikke været muligt at få bestyrelsen fri før nu. Aftalen kom 
i hus med assistance og medvirken fra Dansk Jernbaneforbund den 
5. juni.  
 
Kompensation på vej til medlemmerne for brudsager i 2022 og 2023. 
Kompensation er på vej til de medlemmer for sager som DSB har an-
erkendt, i alt for 2022 ca. 260 timer  
I 2023 er det primært sager som anses som brudsager, f. eks børne-
guide ture, der er over 9,5 timer. Nattjenester, der er over 8 timer 
samt for korte overgange mellem tjenester. 
TPO fastholder, at ved forsinkelse, pga. af driftsændringer etc., skal 
fridagslængder overholdes. DSB er ikke enig Så dette vil blive kørt 
som en principiel sag, når sag kan rejses. 
LPO har dog allerede rejst den, så princippet forventes afklaret ad den 
vej og den følger vi. 
DD fortæller om kollega der bliver ringet op af Turlisten og bliver 
spurgt om man vil køre ekstra så samlet tjeneste bliver over 10 timer. 
MCJ mener stadig sager kan rejses trods medarbejder selv indvilliger i 
aftalen. En overenskomst må ikke brydes, medmindre der aftales an-
det mellem TR/DJ og DSB. 
JM foreslår vi gør mere opmærksom på regler omkring tjenester da 
mange kolleger ikke kender reglerne ordentligt. Når togførerhåndbo-
gen er på plads med DSB/HR/Planlægning, skal dette meldes bredt 
ud. Denne vil beskrive fortolkninger etc. 
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Drøftelse omkring BILL-T som bliver brugt i stor stil. Der opleves sta-
dig at kolleger bliver udsendt som BILLT i Re-tog og materieltog. 
BILLT bliver også brugt, hvor man normalt ville have res, og derved 
have mulighed for at lave e-learning eller opfølgning på DDR2. 
Indførelsen af BILL-T er ikke blevet vendt i PU og er altså ikke aftalt 
mellem TPO og DSB. 
DSB mener at man også kan udsættes som BILLT i materiel man ikke 
er uddannet i. Det rejses i Sikkerhedsudvalget, da vi mener det strider 
mod praksis og mod Bekendtgørelsen, der udspringer af EU-direk-
tiv/TSI. Adspurgt fortalte MCJ, at ved forsinkelse, så skal reglerne 
forstås sådan, at hvis din forsinkelse ikke går ud over ens afslut-
ningstid, så kan man ikke skrive din forsinkelse på. Hvis vi ikke har 
noget yderligere ud over en overlevering af tog, og ikke bliver forsinket 
ud over den oprindelige afslutningstid, kan vi ikke indmelde det som 
forsinkelse. Men gør den det samlet, kan vi i princippet skrive en for-
sinkelse på fra 1. minut, forudsat altså, at man ikke kan nå at af-
slutte indenfor sin afslutningstid. 
 
 
4.2 Hovedbestyrelsen  

Se vedhæftede referat fra seneste møde udsendt til be-
styrelsen 

  
4.3 HSU den 11.09.2023 
DSB’s økonomi kører godt. DSB sælger desværre sine ET-togsæt i 
2023 og forventer en indtægt på omkring 100 mio. Det er vi både ær-
gerlige og betænkelige ved og det meddelte vi sammen med FO. Især 
fordi myldretidstogene planlægges erstattes med MG til erstatning for 
ET på Kystbanen. 
Beslutning om ændret AMIR-struktur er udskudt til 4. kvartals møde. 
Der skal holdes yderligere møder med Arbejdsmiljøafdelingen de kom-
mende måneder. 
Diskussion om Sorg/glæde og de ændringer, DSB har gennemført 
udenom HSU. Dette var en fejl og vi indkaldes til møde i Personaleud-
valget og dette bringes op på næste møde til nærmere afklaring. 
 
 
4.3.1  JSU kompetenceudvalg 
Næste møde om fordeling af kurser afholdes den 29. september.  
Det er positivt, at der endelig er kommet gang i kurserne i JSU-regi. 
Dog en bekymring for, at TJM glemmes, men vi drøfter det nærmere 
på mødet. 
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4.4 SU-Togkørsel den 11.09.2023 
Susanne og Maria orienterer på mødet 
MVL : det er et problem med kommunikationen når driften 
vælter. DSB har et beredskab, der skal træde i kraft når 
dette sker. DSB erkender fejl omkring at have nok busser 
ved driftsuordensituationer 
Der blev orienteret om K24 omkring kørsel på Kysten. 

  
4.5 Personaleudvalg 

Der indkaldes til møde om Sorg og Glæde og de ændringer, 
DSB har indført uden at have drøftet det i HSU. 
 

4.6  Sektionen 
 Nye møder planlægges i efteråret. 
 
4.7 Uniform 

TPO har løftet problematikken omkring besværligheden ved 
at bestille uniform sammen med LPO/LPO-S. Vi mener det 
er et problem, at der ikke længere kan lægges en hasteordre 
ind, uden at man skal skrive mails til uniformsprogrammet 
for at få tildelt en hasteordre. Hvis man ikke kan komme 
igennem hverken tpl eller Ida Agerbæk (uniform) så vil TPO 
gerne høre om det.  
Desværre er der mange kolleger, der nu har opgivet syste-
met, men bare bruger hvad de har. 
TPO og AMIR har stor fokus på det. 

 
4.8 Fagkategori togpersonale 
 intet afholdt  
 
5. Beretning fra udvalg og arbejdsgrupper; 
 
5.1 Planlægningsudvalget 
   
Chefen for Planlægning vil drøfte muligheden i PU om der skal plan-
lægges et turlisteseminar. DD vil gerne have at CKS bliver mindet om 
at vi skal have turlister ud, ellers kan vi ikke arbejde videre og må se 
ind i risikoen for at vi kører efter dikteret turliste. JM synes vi skal 
gøre brug af at et turlisteseminar og gøre vores til at skabe en god 
bund for et godt samarbejde. Så har vi også en mulighed for at få ind-
blik i om arbejdet med S/H dagene kan fungere.  
Fokus skal lægges i et godt samarbejde i omkring turlister. 
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5.2 Sikkerhedsudvalget 
 Dennis orienterer  
DD fortæller LPO og TPO er bekymret for kørsel på Kystbanen, der er 
planlagt til at skulle køre med op til tre MG sammenkoblet. 
Det er blevet obligatorisk at alle TGF skal tage e-learning-kursus ”in-
tro til DSB OR-F”  
Der har været en stigning i forbikørsel af signal 
Næste møde er sat til den 11.10. og her vil DDL løfte spørgsmålet om-
kring BILL-T i ikke-uddannet materiel 
  
5.3  Uddannelsesudvalget 
 Se vedhæftede referat fra seneste møde 

 TPO har qua OK23 fået ret til at komme på besøg og intro-
ducere fagforeningen hos de nye kolleger der bliver ansat. 

  
5.4 Nyt materiel  
 Næste møde den 28/9.  
 DSB kører testkørsel med de nye Talgovogne i Tyskland, 

der prøvekøres med dansk EB-lokomotiv. 
Talgovognene planlægges indsat fra primo august 2024. 
IC-5 togene er også ved at blive bygget. Bekymring for den 
smalle vognkasse og manglende dedikeret togførerfacilitet i 
IC5. 
 

 
5.5 3.2 Gruppen – 
 nu arbejdsgruppen for Togmateriel og Arbejdsmiljø 
 Udgik grundet sygdom 
 
5.6 Teknologiudvalget – Stadig ikke formelt genindstiftet 
 
 
5.7 Arbejdsmiljø 
 Lone Flak orienterer 
Crecea har været med ude i DD materiel sammen med Marianne 
Raben. Der er blevet kigget på alt lige fra fodtøj pauselokaler og ar-
bejdsstillinger. Crecea har nævnt at kan være et problem omkring 
vrid i kroppen og at man lander skråt på fødderne når man kommer 
ned fra trappen. Crecea udarbejder en rapport der kommer senere. 
Rammeaftalerne er opsagt den 4. august til den 31. december, 2023 
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Næste møde er den 27.09. 
Amir valget er blevet udskudt til foråret 2024, men der er stor usik-
kerhed om valgets afholdelse pt. 
 
5.8 HAMU 

 Næste møde er den 18. oktober. Referat fra seneste møde er 
tidligere udsendt til bestyrelsen 

 
6.  Økonomi 
 Regnskabet gennemgået til orientering for bestyrelsen af  
 MCJ, da SBJ ikke var til stede. Ingen bemærkninger. 
 
7. Sager til behandling 
 Fordeling af opgaverne i TPO/TR-timer. 
 

Forslag fremsat på sidste bestyrelsesmøde angående forde-
ling af tid af 0,75 FTE jf. aftale mellem DJ og DSB: 
Der udarbejdes fremover en medlemsnøgle, der opdateres 
årligt 1. december, og ud fra medlemstallet på det pågæl-
dende depot, tildeles en forholdsmæssig, timemæssig pro-
centsats af 0.75 FTE baseret på medlemstallet på det pågæl-
dende depot, udover de faste dage, der er allokeret til den 
enkelte TR. 
Gældende fra 2024 
 
Forslaget tiltrådt af enig bestyrelse efter drøftelse af øvrige 
forslag. 
 
 

 
1. Overnorm Tjenestemænd i 2. kvartal 2023 – formanden bad om 

at sagerne blev fremsendt til fagretslig behandling hvis der er 
overnorm efter kvartalet er opgjort 

2. Normtæller i den nye TOF stemmer ikke overens / viser forkert i 
forhold til PDS. Undersøges. 

3. Forretningsorden for TPO (overholdelse af denne) Dette drøftedes 
og vil have særligt fokus. 

4. Hvorfor er der ikke afholdt de lovede medlemsmøder jf. TPO-info 
9/2023? 
Disse søges afholdt i løbet af efteråret 2023 som skrivestuemø-

der 
 
  
8.  Tema 
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 Arbejdstidsreglerne. 
 Punktet fremrykket i dagsorden ved mødets åbning. 

 
9.  Meddelelser fra lokalgrupperne 
 
9.1   København  

"Generelt går det fint i København. Holdvalg fylder af natur-
lige årsager en del. 
Vi har slut september indkaldt alle medlemmer til fagligt ar-
rangement for at gøre dem alle lidt klogere på OK23. 
Hertil naturligvis besvare alle deres spørgsmål som de måtte 
have. Vi havde fin succes med at holde 2 gentagende oplæg 
på samme dag. Både morgen og eftermiddag. 
Dog tog det voldsomt på bestyrelsens energi denne ene dag. 
Heldigvis så har onkel Dennis talent for at fortælle og under-

holde 🙂 

 
Mit indtryk er at vi havde nogle hyggelig timer hos Festloka-
lerne på Åmarken station.  
 
Vi oplevede før højsommeren at nogle kollegaer blev indkaldt 
til performancessamtaler af deres TPL. 
Til disse samtaler oplevede vi et par medlemmer spørge ind 
til alvoren af disse samtaler- Vi bliver som bisidder ikke ind-
kaldt. 
 
D. 5. september bød vi 16 nye kollegaer velkommen. Dog 
med blandet succes! 
2 havde heldigvis allerede meldt sig ind og vi fik overbevist 
yderligere 4, trods goodiebags! 
Vi oplevede en general mistillid til fagforeninger fra nye kol-
legaer, som især tidligere har været ansat med billetkontrol 
hos Movia eller vagtfirmaer. 
Yderligere havde 3 tidligere metroansatte mødt, i deres op-
tik, ekstrem dårlig vejledning fra fagforbundet under covid, 
så de havde ikke længere tillid og fortalte det til de øvrige på 
holdet. 
Tak til bestyrelsesmedlem Danni for assistance og opbak-
ning. Vi har indtryk af at flere vil melde sig ind efter endt 

uddannelse 🙂 

 
Til seneste lokale bestyrelsesmøde drøftede vi fremtidens 
kommunikation lokalt.  
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Samt Danni vil forsøge at samle gode kollegaer til 1. maj i 
Fælledparken næste år. (Læs: KØBENHAVN) 
 
Her i september får Dan lov til at lege Dennis, imens han er 
på en meget velfortjent ferie. 
Det har efterladt ledelsen med en stor stak mødeindkaldel-
ser til samtaler mv. Især mandag efter TPL'erne ugentlige 
møde 
 
Dan.. 
 
 
 

9.2  Kalundborg 
 
9.3  Nykøbing Falster 
 
9.4 Fredericia 
Det har igen været en rimelig hård sommer på grund af BaneDk`s 
sporarbejder, overfyldte tog og skilteforvirring på perron og i tog. 
Mange kollegaer har været trætte, såvel fysisk og psykisk, og meget 
frustreret hen over sommeren. 
Den nye arbejdstidsaftale har også skabt stor debat hos Fredericia 
togpersonale og mange er frustreret over de endnu ikke kender deres 
fridagssystem i 2024. 
 
Vi har en del kollegaer som er gået på pension her hen over somme-
ren og der flere som går på pension i de næste 3 måneder. 
Der er heldigvis blevet ansat nye togfører i 2023. Indtil videre er der 
ansat nye 18 togfører i år, hvoraf 3 desværre stoppede inden uddan-
nelsen var færdig. Der starter et hold nye togfører til november og det 
betyder at vi ender på minimum status qua for personale i 2023. 
 
 
 
  
 
9.5 Aarhus 

 
 

9.6 S-tog: 

•  Formand Mikkel skal være mere synlig. Skal svare 
på mails, skal bruge sin næstformand 
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9.7 TGI 
  
 
10. kommende møder 
 
TPO Områdegruppebestyrelsesmøde:  
Møder for 2023  
05. og 06. december 2023 
Tillidsmandsmødet er den 23 og 24. april i 2024 
 

  
Lokalgruppemøder i 2024: 
København: 05.02.24 
S-tog: 06.02.24 
TGI: 05.02.24 
Kalundborg: ultimo januar 
Nykøbing Falster: 25.01.24 
 
Fredericia: 07.02.24 
Århus: 08.02.24 
 
 
Kommende Møder 2024 
 
Bestyrelsesmøder 2024: 
 
Den 6. og 7. marts 
Den 24. april   
Den 11. september 

Den 10. og 11. december 

Kongres i Dansk Jernbaneforbund den 22. og 23. oktober 2024 
 
HB-møder: 26.10.2023, 13.12.2023 
2:2 møder: 18. september 2023, 8. december 2023   
Revision: 13. september 2023 
Personaleudvalg udvalg: Ad hoc 
Sikkerhedsudvalget: 11. oktober 
HSU-møder: 2. november 2023 
SU togkørsel: 11. september 2023  
Sektionen: 23. november 2023 
Teknologiudvalg:  
Planlægningsudvalget: 22. september 
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Uddannelsesudvalg DJ: Ultimo 2023 
Uddannelsesudvalg DSB: 8. december 
3.1.gruppen: 4. kvartal 2023 
3.2 gruppen: 4. kvartal 2023 
Uniformsgruppen:  
 
11.Eventuelt herunder evaluering af mødet. 
 
Der blev appelleret til bedre mødedisciplin og respekt på kommende 
møder 
 


